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Institutul European din România (IER) a lansat în data de 30 martie 2011 seria de Studii de 
strategie şi politici (SPOS) 2010. Evenimentul s-a bucurat de prezenţa domnului Bogdan Mănoiu, 
Ministru, Şeful Departamentului pentru Afaceri Europene, a domnului Leonard Orban, Consilier 
prezidenţial pentru afaceri europene, fost Comisar European, a domnului Niculae Idu, Şeful 
Reprezentanţei Comisiei Europene în România şi a doamnei Gabriela Drăgan, Director General al IER, a 
domnului Gabriel Micu, Consilier Diplomatic în cadrul Secretariatul General al Guvernului, a domnului 
Florin Pogonaru, Preşedintele Consiliului de Administraţie al IER şi Preşedinte al Asociaţiei Oamenilor de 
Afaceri din România (AOAR). De asemenea, la eveniment au participat coordonatorii studiilor realizate 
în cadrul proiectului SPOS 2010. Evenimentul a fost organizat cu sprijinul Reprezentanţei Comisiei 
Europene în România. 
 
Conferinţa a fost deschisă de Niculae Idu, care a salutat iniţiativa IER de a demara o nouă serie de 
Studii de strategie şi politici. Şeful Reprezentanţei Comisiei Europene în România a subliniat rolul jucat de 
IER în facilitarea formulării unor opinii româneşti pe marginea instrumentelor şi mecanismelor lansate 
recent la nivel european în scopul creării premiselor pentru stabilitate macro-economică şi socială. 
 
Gabriela Drăgan a punctat rolul IER în gestionarea procesului de cercetare derulat pentru cele patru 
tematici abordate în cadrul proiectului de Studii de strategie şi politici (SPOS) 2010. Totodată, Gabriela 
Drăgan a evidenţiat faptul că studiile au răspuns unor cerinţe concrete formulate de către instituţiile 
beneficiare în cadrul grupurilor de lucru constituite în acest scop, precum şi faptul că echipele de 
cercetători selectate au acoperit toate domeniile asociate tematicilor tratate. Au fost anunţate cu acest 
prilej şi temele de cercetare ce vor face obiectul Proiectului de Studii de strategie şi politici (SPOS) 2011. 
 
Panelul discursurilor oficiale a fost deschis de Leonard Orban. Invitatul a remarcat faptul că IER îşi 
păstrează capacitatea de a furniza publicului studii de calitate, într-un context în care decidenţii români 
nu beneficiază de o expertiză suficientă pe probleme europene. Societatea românească se confruntă cu o 
serie de dificultăţi, cum ar fi capacitatea de a identifica în mod corespunzător actorii instituţionali şi 
persoanele capabile să ofere expertiză de calitate, necesitatea consolidării dialogului între beneficiarii 
expertizei şi cei ce furnizează respectivele analize precum şi lărgirea paletei instituţiilor care primesc şi 
utilizează rezultatele cercetării. Ca exemplu de domeniu în care se impune furnizarea de expertiză la nivel 
naţional a fost menţionat sectorul impozitării, având în vedere implicaţiile Pactului Euro plus asupra 
economiei româneşti precum şi viitoarele negocieri privind bugetul european. În încheierea intervenţiei 
sale, Leonard Orban şi-a exprimat sprijinul pentru continuarea de către IER a activităţii de elaborare de 
studii. 
 
Bogdan Mănoiu a salutat iniţiativa IER de realizare a studiilor de strategie şi politici, având în vedere 
valoarea de întrebuinţare a acestora de către decidenţii români. Acesta a făcut trimitere la statutul 
României de stat membru al UE, care deţine atât drepturi cât şi obligaţii, fiecare din aceste componente 
reflectându-se în principal atât pe linie de negociere a politicilor europene cât şi în ceea ce priveşte 
transpunerea acquis-ului comunitar în legislaţia naţională. Vorbitorul a subliniat faptul că studiile realizate 
în cadrul proiectului SPOS nu au un caracter pur academic, acestea servind la buna fundamentare a 
politicilor în domeniul afacerilor europene. Printre temele de o importanţă deosebită în contextul deciziilor 
Consiliului din 24-25 martie au fost menţionate cea privind Semestrul European precum şi iniţiativa Euro 
plus, care se regăsesc de altfel printre tematicile ce vor fi abordate în cadrul proiectului SPOS 2011. 



 
 

Gabriel Micu a transmis un mesaj în numele doamnei Daniela Nicoleta Andreescu, Ministru, Secretar 
General al Guvernului. Gabriel Micu a subliniat încă o dată rolul studiilor elaborate de către IER în 
sprijinirea fundamentării strategiilor naţionale şi implicit în îndeplinirea obligaţiilor ce revin ţării noastre în 
calitate de membru al Uniunii Europene. Studiile de strategie pot contribui totodată la sporirea “gradului 
de implicare, fundamentare şi poziţionare strategică a României faţă de elemente de integrare 
europeană”, după cum a arătat vorbitorul. 
 
Florin Pogonaru a remarcat că studiile SPOS trebuiesc privite drept un produs pe termen lung al 
Institutului European din România. Studiile realizate în cadrul proiectului SPOS 2010 au reprezentat o 
reuşită, acest fapt fiind amplificat în mod semnificativ printr-o asimilare ulterioară a rezultatelor cercetării 
de către societatea românească. Totodată Florin Pogonaru a evidenţiat faptul că ar fi benefic ca printre 
temele ce vor fi abordate în viitoarele studii să se regăsească şi problematici relevante pentru mediul 
privat şi de afaceri din România. 
 
În cadrul primei secțiuni de prezentări, dedicată studiilor: Tratatul de la Lisabona: implicații asupra 
instituțiilor și politicilor românești și Strategia Uniunii europene pentru regiunea Dunării: 
proces, implementare și priorități au luat cuvântul Leonard Orban, Consilier prezidențial pentru 
afaceri europene, președinte de onoare al IER și Iordan Gheorghe Bărbulescu, prof. univ. dr., Decan 
al Departamentului de Relații Internaționale și Integrare Europeană, Școala Națională de Studii Politice și 
Administrative, București, respectiv, Viorel Ardeleanu, Director, Direcția Generală UE, Coordonator 
național al Strategiei UE pentru regiunea Dunării, Ministerul Afacerilor Externe, Iulian Oneașcă, expert, 
Compartimentul Studii și Analize, IER şi Gabriela Drăgan, Director General al IER, în calitate de 
moderator al sesiunii. 
 
Secțiunea cu privire la studiul Tratatul de la Lisabona: implicații asupra instituțiilor și politicilor 
românești a fost deschisă de către Leonard Orban. Acesta a împărtășit publicului o serie de 
considerații privind implementarea Tratatului de la Lisabona. Având în vedere durata extinsă a procesului 
de implementare a Tratatului, devine de o mare importanță modul în care acesta este pus în practică. O 
altă observație a lui Leonard Orban se referă la faptul că, deși Tratatul a fost gândit pentru a susține 
adâncirea procesului de integrare, anumite măsuri susțin mai degrabă metoda interguvernamentală. 
Totodată, vorbitorul a menţionat că România se află în topul statelor care reușesc să transpună cu succes 
noua legislație comunitară. În încheiere, Leonard Orban și-a exprimat acordul cu privire la multe dintre 
propunerile înaintate de autorii studiului, în special la cea privind necesitatea realizării acordului tuturor 
forțelor politice din România. 
 
Coordonatorul studiului Tratatul de la Lisabona: implicații asupra instituțiilor și politicilor 
românești, Iordan Gheorghe Bărbulescu, a punctat faptul că studiul este puternic ancorat în 
realitatea românească, corespunzând intențiilor declarate ale autorilor. În elaborarea lucrării, au fost 
consultați liderii sindicali, reprezentanții mediului de afaceri și ai instituțiilor locale, pentru a identifica 
deficiențele interne existente. Vorbitorul a mai arătat că studiul reprezintă doar începutul unui demers pe 
tematica Tratatului de la Lisabona, invitând la o lectură critică a acestuia. 
 
Viorel Ardeleanu a apreciat că studiul realizat este foarte oportun, recomandând totodată o continuare, 
de exemplu în sensul prezentării modalităților de finanțare în cadrul strategiei. Strategia Uniunii Europene 
pentru regiunea Dunării este prezentată ca o modalitate de implementare a conceptului de coeziune 
teritorială introdus de Tratatul de la Lisabona. Existenţa unor nivele de decizie multiple necesită o 
prioritizare a domeniilor de interes şi a activităţilor ce decurg din acestea. 
 
Iulian Oneașcă a subliniat o serie de elemente cu valoare de simbol: strategia este un exemplu de 
manifestare a României în spațiul european, şi nu doar de conformare la norme şi faptul că excede 
formatul uzual al documentelor programatice europene. Această strategie urmează să-şi aducă 
contribuţia la creşterea cooperării prin dezvoltarea capitalului social şi s-a bazat pe efortul de consultare a 
întregii societăţi civile. Iulian Oneaşcă a prezentat echipa de realizare a studiului, respectiv pe Emilian 
Dobrescu și pe Vlad Popovici. 
 
  



 
 

În cadrul celei de-a doua secțiuni de prezentări, dedicată studiilor: Noua Strategie europeană pentru 
creştere economică şi ocuparea forţei de muncă (Europa 2020): obiective, instrumente de 
monitorizare a implementării, resurse instituţionale, recomandări de implementare şi 
Potenţialul competitiv al creşterii economice: linii directoare pentru o nouă politică 
industrială în România au luat cuvântul domnul Viorel Dobrescu, Director, Direcţia Strategii şi 
Monitorizare Post-aderare, Departamentul pentru Afaceri Europene, dl. Ene Dinga, Director general 
adjunct al Institutului Bancar Român, şi coordonator al studiului Europa 2020, dna. Anca Marica, 
Director general în cadrul Direcţiei Generale Politica Industrială şi Mediu de Afaceri, Ministerul Economiei, 
Comerţului şi mediului de afaceri, dl. Valentin Cojanu, prof. univ. dr., Academia de Studii Economice 
Bucureşti şi coordonator al studiului Potenţialul competitiv al creşterii economice, precum şi 
domnul Răzvan Buzatu, Director Administraţie Publică, GEA Strategy & Consulting, în calitate de 
moderator. 
 
Intervenţia lui Viorel Dobrescu s-a axat pe modificările care au intervenit după intrarea în vigoare a 
Tratatului de la Lisabona. În prezent încă se constată un fenomen de adaptare a statelor la prevederile 
noului tratat, apărând încă elemente noi în elaborarea Programelor Naţionale de Reformă (PNR). Prima 
versiune a PNR transmisă Comisiei Europene în noiembrie 2010 ridică problema corelării prevederilor 
Strategiei Europa 2020 cu alte documente programatice alături de problema corelării şi sincronizării între 
programele şi strategiile tuturor statelor membre. Este necesară corelarea PNR cu Programul de 
Convergenţă (PC), precum şi prioritizarea acţiunilor. 
 
Ene Dinga a evidenţiat utilitatea studiului elaborat de IER şi importanţa Institutului în spaţiul public 
românesc. Vorbitorul a prezentat obiectivele studiului Europa 2020, respectiv: de a evalua atât natura 
ţintelor din cadrul Strategiei Europa 2020, cât şi fundamentarea valorii nominale a ţintelor naţionale 
aferente, de a propune o structură pentru PNR, de a propune un mecanism instituţional de pilotare a 
procesului de implementare. Printre recomandările studiului se numără crearea unei structuri autonome 
de monitorizare, corelarea PNR cu PC şi monitorizarea progreselor. 
 
Anca Marica a subliniat importanţa studiului Potenţialul competitiv al creşterii economice pentru 
Ministerul Economiei, în condiţiile în care noile strategii ale Ministerului sunt strâns legate de Strategia 
Europa 2020. Obiectivele pe care România şi le propune pentru implementarea unei politici industriale 
durabile sunt utilizarea durabilă a resurselor, implementarea clusterelor inovative, competitivitate şi acces 
pe piaţă şi crearea de noi locuri de muncă, iar unul dintre principalele obstacole pe care România le 
întâmpină în acest moment este slaba dezvoltare a infrastructurii, atât a celei de transport cât şi a celei 
de comunicaţii. Un instrument esenţial pentru dezvoltarea politicii industriale durabile îl reprezintă 
clusterele inovative.  
 
Valentin Cojanu a prezentat criteriile de analiză utilizate în cartografierea mediului economic: dinamica 
economică, funcţionalitatea economică şi reţeaua spaţială, rezultatele obţinute fiind prezentate atât din 
perspectivă naţională, cât şi sectorială şi regională. Concluzia studiului este că o parte relativ mică din 
teritoriu este integrată în circuitul economic activ şi, de aceea, se impun următoarele măsuri: un proces 
interdisciplinar de evaluare, ajustarea intervenţiilor, consolidarea competitivităţii aglomerărilor industriale, 
elaborarea unui plan de acţiune pentru finanţarea grupurilor de industrii şi încurajarea intervenţiilor din 
sectorul privat. 
 
În încheierea conferinţei au luat cuvântul Gabriela Drăgan şi Niculae Idu. Aceştia au evidenţiat 
valoarea adăugată pe care o aduce IER pe piaţa expertizei în afacerile europene, precum şi rolul de 
instituţie de avangardă pe linie de afaceri europene, într-un context dificil, în care, în urma aderării la UE, 
s-a constatat o scădere a interesului pentru realizarea de studii în acest domeniu.. 
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